
  
  

Lounais-Vantaan  

Asukasfoorumi oli yleisömenestys 
  

Keskiviikkona  15.11.  Pähkinärinteen  koululle  kokoontui  Vantaan  kaupungin  ja  paikallisten  asu-‐
kasyhdistysten  yhteistyössä  järjestämään  tilaisuuteen  keskustelemaan  Lounais-‐Vantaan  tule-‐
vaisuutta  koskevista  suunnitelmista.  Yleisöä  saapui  paikalle  noin  200  henkilöä.  
Pähkinärinne-‐Seura,  Linnaisten  omakotiyhdistys,  Pro  Linnaisten  Metsä,  Hämevaara-‐Seura  ja  
Jupperin  omakotiyhdistys  esittelivät  näkemyksiään  kaavoituksen  valmistelijoille.  

  
Kaupunki  panosti  asukasfoorumiin  

Paikalla  oli  yhdeksän  henkilöä:  Sampo  Perttula,  
kaupunkisuunnit-‐
telujohtaja,  Jari  
Viinanen,  Ympäris-‐
tökeskuksen  ympä-‐
ristöpäällikkö,  
Timo  Kallaluoto,  
Länsi-‐Vantaan  
aluearkkitehti,  An-‐
ders  Hedman,  
Länsi-‐Vantaan  ase-‐
makaava-‐arkki-‐
tehti,  Sirkku  Wal-‐
lin,  Myyrmäen  
suuralueen  projek-‐
tijohtaja,  Annu  
Mustonen,  mai-‐
sema-‐arkkitehti,  vi-‐
heralueiden  suun-‐
nittelu,  Iiro  Lehti-‐
nen,  suunnitteluinsinööri,  Jarmo  Honkanen,  ym-‐
päristösuunnittelija  sekä  tilaisuuden  vetäjä  Vuo-‐
rovaikutusasiantuntija  Milja  Inkeroinen.  Kiitos  
kaikille  heille  paikalle  tulemisesta  ja  osallistumi-‐
sesta  keskusteluun.  

Mitä  ennakolta  tiesimme  

Vantaan  vuoden  2023  kaavoitusohjelmassa  tode-‐
taan,  että  Lammaslammen  pientaloalueen  sekä  
virkistys-‐  ja  luonnonsuojelualueiden  kaavoitus  al-‐
kaa  syksyllä  2023.  Lisäksi  kaavaohjelman  kuvite-‐
tussa  esittelyssä  mainitaan  ”Lammaslammen  
pientalokaupunki”  sekä  kerrottiin  kaavan  sisältä-‐
vän  asumista  26  000  kerros-‐m2,  mikä  tarkoittaa  
todella  tiivistä  rakentamista.  Lammaslammen  
asemakaavatyö  siirtyy  nyt  kolmannen  kerran  ja  
alkaa  aikaisintaan  vuonna  2025.  

Pitkämäentien  varteen  kaavailtujen  asuntojen  ra-‐
kentamista  rajoittavat  useat  tekijät  kuten  kroko-‐
tiililammeksi  kutsuttu  kosteikkoallas,  josta  on  tul-‐
lut  viitasammakon  tärkein  kutupaikka.  Tämä  tieto  
tosin  puuttuu  Faunatican  tekemistä  luontoselvi-‐
tyksistä.  Ilmastomuutokseen  liittyvien  äärimmäis-‐
ten  sääilmiöiden  lisääntymisen  vuoksi  Pitkämäen-‐
tien  luoteispuolella  on  notko,  jossa  kesäisillä  
rankkasateilla  makaa  10-‐15  cm  vettä.  Tämä  tekee  
notkoon  rakentamisesta  Vantaan  omienkin  ohjei-‐
den  mukaan  riskialtista.  Lampeen  laskevalle  kaak-‐
koisrinteelle  ei  saa  mahtumaan  tarvittavia  riittä-‐
vän  laajoja  kokooma-‐altaita.    

Lammaslampi,  Furumossanoja  kosteikkoaltaineen  
sekä  Lammasoja  ovat  LUO-‐aluetta,  jonka  

Kaupunkisunnittelujoh-‐
taja  Sampo  Perttula  toi-‐
votti  kuulijat  tervetulleiksi  
ja  kertoi  aloittaneensa  
työt  vasta  syyskuun  
alussa.  



ympäristöstä  ja  luonnostaa  tulee  pitää  erityistä  
huolta.    

Lammaslampi  on  lisäksi  virkistysaluetta  ja  lam-‐
men  veden  uimakelpoisuudesta  tulee  huolehtia.  
Pähkinärinteen  rakentamisen  alettua  1970-‐luvulla  
hulevedet  on  edistyksellisesti  johdettu  lammen  
alitse  Lammasojaan,  eivätkä  ne  ohjaudu  Lammas-‐
lampeen.  Ilmastus  on  samoin  aloitettu  jo  70-‐lu-‐
vulla.    

Asukasfoorumi  Lounais-‐Vantaalla    
sitkeän  työn  takana  

Pähkinärinne-‐Seura  kritisoi  Pähkinärinteen  kaa-‐
varungosta  antamassaan  lausunnossa  vuonna  
2021  sitä,  että  Lammaslammen  kaava  oli  jätetty  
kaavarunkokäsittelystä  pois.  Periaatteellinen  kes-‐
kustelu  koko  asuinalueen  kehittämisen  perus-‐
teista  jäi  yhdeltä  keskeiseltä  osaltaan  vajaaksi.  

Asukasyhdistykset  jättivät  kaupunkiympäristön  
toimialan  johdolle  maaliskuussa  2022  kirjelmän,  
jossa  todetaan  Lammaslammen  asemakaavatyön  
vaativan  kaavarajat  ylittävää  tarkastelua.  Tulee  
siis  arvioida  kyseisen  kaavan  vaikutukset  
ympäröivään  luonto-‐  ja  virkistysalueiden  kokonai-‐
suuteen  sekä  seudulliseen  viheralueverkostoon.  
Näin  voitaisiin  paikata  kaavarungon  puutteita.  

Pähkinärinne-‐Seura  pyysi  vielä  kahdesti  Vantaan  
kaupunkiympäristön  toimialan  johtoa  järjestä-‐
mään  keskustelutilaisuuden  Lounais-‐Vantaan  ke-‐
hittämisestä  mutta  turhaan.  Myyrmäen  suuralu-‐
een  asukasfoorumissa  29.5.2023  ei  käsitelty  ol-‐
lenkaan  virkistys-‐  ja  luontoalueita  ja  niiden  merki-‐
tystä  asukkaille.  Tämän  puutteen  myönsi  vs.  kau-‐
punginjohtaja  Katri  Kalskekin  loppupuheenvuo-‐
rossaan.  Kaavoitusta  käsitelleessä  ryhmässä  kau-‐
pungininsinööri  Henry  Westlin  sitoutui  siihen,  
että  vastaava  foorumi  järjestetään  syksyn  2023  
aikana  Lounais-‐Vantaalla,  mikä  nyt  toteutuikin.    

Asukkaiden  huoli  esiin  ja  lautakunnan  kirjaus  

Nyt  asukkailla  oli  mahdollisuus  tuoda  esiin  huo-‐
lensa  liittyen  mahdolliseen  ”Lammaslammen  
pientalonkaupungin”  rakentamiseen.  Paikalle  saa-‐
puneen  yleisön  vahvan  enemmistön  mielestä  
pientalokaupungin  rakentamisesta  tulee  luopua.  
Tilaisuus  oli  rakennettu  siten,  että  asukasyhdis-‐
tysten  yhteisesti  muokatun  näkemyksen  esitti  
Jarmo  Lounassalo.  Tilaisuudessa  esitetty  diasarja  
löytyy  Pähkinärinne-‐Seuran  nettisivuilta.  Tämän  
jälkeen  Vantaan  kaupungin  edustajat  toivat  esiin  

omia  vastauksiaan  ja  näkemyksiään.  Tästä  järjes-‐
telystä  on  syytä  antaa  kiitos  Vantaan  kaupungin  
edustajille.  

Kaupunkiympäristölautakunta  teki  vuosien  2022-‐
24  kaavoitusohjelmaa  hyväksyessään  oheisen  
pöytäkirjalausuman:  ”Asukkaiden  osallisuutta  
kaavojen  valmistelussa  tulee  parantaa.  Erityisesti  
niissä  hankkeissa,  jotka  herättävät  huolta  alueen  
asukkaissa,  tulee  asukkaita  kuulla  jo  kaavoituksen  
varhaisessa  vaiheessa.  Mahdollisuuksien  mukaan  
tulisi  järjestää  kaavakävelyjä  ja  asukastilaisuuksia  
ja  tutustua  kohteisiin  yhdessä  lautakunnan  
kanssa.”  Kaupunkiympäristölautakunnan  jalkau-‐
tuminen  typistyi  Pitkämäentien  läpiajoksi  eikä  
asukkaiden  tapaaminen  onnistunut  pyynnöistä  
huolimatta.  

Poliittisten  päättäjien  näkemyksiä  on  haastettu  

Pähkinärinne-‐Seura  kartoitti  kaikkien  puolueiden  
näkemyksiä  2021  kuntavaaleissa.  Lisäksi  seura  on  
haastanut  poliitikoiden  näkemyksiä  Lammaslam-‐
men  kaavoitukseen  liittyen  Kino  Lammaslampi  ta-‐
pahtumien  yhteydessä  järjestetyissä  paneeleissa  
2022  ja  2023.  Puolueiden  näkemyksiä  ja  vastauk-‐
sia  eri  vuosilta  on  koottu  yhteen  Poliitikkopanee-‐
lin  esittelytekstissä  nettisivuillamme.  

Asemakaavatöistä  sovitaan  jo  valmisteluvai-‐
heessa  johtavien  poliitikkojen  ja  viranhaltijoiden  
neuvotteluissa  ja  tarkoituksena  on  kaavatöiden  
läpimenon  varmistaminen.  Tämä  joukko  ei  ole  ko-‐
vin  suuri.  Vuosittainen  kaavoitusohjelma  hyväksy-‐
tään  kaupunkiympäristölautakunnassa  ja  viedään  
kaupunginhallituksen  hyväksyttäväksi,  jonka  teh-‐
tävänä  on  ohjata  kaavoitustyötä.  Kaavaohjelman  
hyväksymisen  jälkeen  poliitikoiden  toivotaan  an-‐
tavan  työrauhan  kaavaa  valmisteleville  asiantun-‐
tijoille.  Suppeassa  piirissä  päätetyt  linjaukset  

Jarmo  Lounassalo  piti  asukasyhdistysten    
puheenvuoron.  



ohjeistetaan  valmistelijoille,  joita  poliitikoiden  ei  
siis  tule  häiritä.  

Nyt  syntyy  omituinen  tilanne.  Osa  poliitikoista  
kertoo  vastustavansa  Pientalokaupungin  rakenta-‐
mista,  mutta  osa  poliitikoista  ikään  kuin  vetäytyy  
kaavoituksen  valmistelijoiden  selän  taakse  odot-‐
tamaan  kaavoittajien  esityksiä.  Avoin  keskustelu  
ja  väittely  asukkaita  huolettavista  kysymyksistä  
tyrehtyy  mitään  sanomattomaksi  pyörittelyksi.  

Mihin  asukkaat  voivat  luottaa?  

Kuten  edellä  on  kuvattu,  Asukasfoorumin  saami-‐
nen  Lounais-‐Vantaalle  on  vaatinut  todellista  sit-‐
keyttä.  Myös  eräitä  poliitikoita  on  ollut  vaikeaa  
saada  ottamaan  selkeää  kantaa  asioihin.  Lisäksi  
useilla  alueilla  käydään  kiistoja  virkistys-‐  ja  luon-‐
toalueille  rakentamisesta  eikä  kaavoittaja  tunnu  
taipuvan  edes  hyvin  perusteltuihin  asukkaiden  
esityksiin.    

  

Emme  toki  tunne  kaavoittajan  tulevaa  esitystä  

Länsi-‐Vantaan  aluearkkitehti  Timo  Kallaluoto  on  
vastauksissaan  perustellut  kieltäytymistä  asukas-‐
tilaisuuksista  sillä,  että  ei  ole  mitään  keskustelta-‐
vaa,  koska  ei  ole  mitään  esitettävää.  Myyrmäen  
suuralueen  projektijohtaja  Sirkku  Wallin  vakuutti,  
että  mitään  esitystä  ei  ole  vielä  tehty  ja  että  asuk-‐
kaita  tullaan  kyllä  kuulemaan.  Ja  tietysti  meille  on  
myös  kerrottu  poliitikoiden  taholta  uusista  ta-‐
voista  kuulla  asukkaiden  mielipiteitä.  

Lammaslammen  kaavan  osalta  sekä  Timo  Kalla-‐
luoto  että  Sirkku  Wallin  totesivat  asioiden  selvit-‐

telyn  olevan  vielä  kes-‐
ken.  Alue  voidaan  toki  
kaavoittaa  puistoalu-‐
eeksi,  kuten  totesi  ul-‐
kopuolinen  kaavoi-‐
tuksen  asiantuntija.  

Linnaistenmetsän  
kaavan  suhteen  Kalla-‐
luoto  oli  tiukempi  ja  
piti  poikkeusluvan  
saamista  aluehallinto-‐
virastolta  mahdolli-‐
sena,  vaikka  näin  ei  
pitäisi  vesilain  11  §:n  
ja  Rambollin  arvion  
mukaan  olla.  

Linnaistenmetsän  tilanne  on  hankalampi  

Jo  kertaalleen  hyväksytty  Linnaistenmetsän  ase-‐
makaava  perustui  vanhaan  vuoden  2007  yleiskaa-‐
vaan  ja  puutteellisiin  luontoselvityksiin.  Kaupun-‐
ginvaltuusto  päätti  helmikuussa  2023  uusista  
luontoselvityksistä,  koska  luonnon  monimuotoi-‐
suuden  merkitys  on  korostunut  uuden  luonnon-‐
suojelulain  sekä  Vantaan  strategisten  linjausten  
myötä.  Vaikka  alueella  tehtiin  kesällä  2023  uusia  
luontokartoituksia,  niin  alueen  rankentamisen  
valmistelutöitä  yritettiin  toistuvasti  aloittaa.  Asuk-‐
kaiden  valppaus  onnistui  pysäyttämään  nämä  sel-‐
vitystyötä  vahingoittavat  toimenpiteet.  

Ja  todellakin  Rambollin  uusissa  ja  tarkemmissa  
luontoselvityksissä  kävi  ilmi,  että  alueelta  löytyy  
kokonainen  norojen  verkosto.  Norot  ovat  vesilain  
11§  suojelemia  luontotyyppejä,  joiden  luonnonti-‐
lan  vaarantaminen  on  kielletty.  Linnaistenmetsän  
kaava  on  siis  otettava  uudelleen  käsittelyyn.  

 

Virkistys- ja 
luontoalueiden tulevaisuudesta  

on asukasyhdistysten 
kokemusten mukaan syytä  

olla huolissaan 

Länsi-‐Vantaan  asemakaava-‐arkkitehti  Anders  
Hedman  ja  aluearkkitehti  Timo  Kallaluoto  pitä-‐
mässä  omaa  puheenvuoroaan.  

Ympäristösuunnittelija  Jarmo  Pitkänen  kertoi  
tehdyistä  Linnaistenmetsän  luontoselvityksistä.  

Myyrmäen  suuralueen  
projektijohtaja  Sirkku  
Wallin.  



Asukasyhdistysten  tavoitteena  on  säilyttää  Lam-‐
maslammen  länsipuolella  sijaitseva  luonnonsuo-‐
jelu-‐  ja  virkistysalueiden  kokonaisuus  yhtenäi-‐
senä.  Hieno  suojeltava  alue  syntyi  osin  sattu-‐
malta,  kun  Helsinki  yritti  ajaa  läpi  Kehä  II  linjauk-‐
sen  kyseisen  metsäalueen  läpi.  Tarkoituksena  oli  
liittää  Kehä  kakkonen  Kehä  kolmoseen  Pitkäjär-‐
ven  Vantaan  puoleisessa  päässä.  Vantaa  ja  Espoo  
torppasivat  tämän  aikeen  perustamalla  luonnon-‐
suojelualueita  ja  viemällä  nämä  päätökset  maa-‐
kuntakaavaan  asti.  

Pitkämäentien  asukkaat  kaavatyön  osallisia  

Vuoden  2007  yleiskaavaa  on  perusteltu  aikanaan  
sillä,  että  yksityisille  tonteille  tehdään  kaavat,  
jotta  omistajat  tietävät  mitä  he  tonteilleen  voivat  
tehdä.  Yksityisten  tonttien  tilanne  on  nyt  rat-‐
kaistu  poikkeusluvin.  Tilannetta  on  hyvä  selkiyt-‐
tää.  Toisaalta  on  huomattava,  että  tonteille  syn-‐
tyy  asemakaavoituksen  myötä  myös  rasitteita,  
jotka  on  syytä  tuntea.  

Pähkinärinne-‐Seuran  kanta  on  ollut  yksiselittei-‐
nen.  Yksityisille  tonteille  voidaan  rakentaa  maan-‐
omistajia  kuullen,  mutta  rakentamisen  on  kunni-‐
oitettava  nykyistä  maisemaa  ja  kulttuurista  ympä-‐
ristöä.  Pähkinärinne-‐Seura  haluaa  jatkaa  vuoro-‐
puhelua  yksityisten  maanomistajien  kanssa.  

Kuten  Timo  Kallaluoto  totesi  maanomistajat  ovat  
kaavoituksen  lakisääteinen  osapuoli.  Asukasyhdis-‐
tykset  ovat  mukana  tahona,  jonka  näkemyksiä  on  
kaavoituksessa  kuultava.  Kaupuginvaltuusto  te-‐
kee  aikanaan  juridisesti  sitovat  päätökset  ehkä  5-‐
7  vuoden  kuluttua.  

  

LISÄÄ  VETO-‐  JA  PITOVOIMAA  VANTAALLE  

Pähkinärinne-‐Seuran  kanta  on,  että  kaupungin  
maille  rakennettavasta  ”pientalokaupungista”  
tulee  luopua.  Samalla  säilyvät  palstat  kerrostalo-‐
alueen  välittömässä  läheisyydessä.  Yksityisille  

tonteille  voidaan  rakentaa  maanomistajia  kuul-‐
len,  mutta  rakentamisen  on  kunnioitettava  ny-‐
kyistä  maisemaa  ja  kulttuurista  ympäristöä.  

Pähkinärinne-‐Seura  on  puoltanut  pientaloja  mm.  
täydennysrakentamisessa  ja  Karhunkierroksen  
kaavassa.  Koko  Vantaa,  myös  Lounais-‐Vantaa  tar-‐
vitsee  vetovoiman  ja  pitovoiman  lisäämistä.  Eri  
asumismuotojen  vastakkain  asettelu  on  keinote-‐
koista.  Arvostuksen  ja  asuntojen  arvon  noususta  
hyötyvät  sekä  pientalojen  että  kerrostalojen  asuk-‐
kaat.  

  
Lounais-‐Vantaan  Helmi  on  yhdistysten  ehdotus  
asuinalueemme  kehittämisratkaisuksi.    

Luottamusta  päätöksentekoon  tulisi  lisätä  

Luottamusta  politiikkaan  ja  päätöksentekoon  tu-‐
lisi  lisätä,  mutta  usko  kaavaratkaisuihin  vaikutta-‐
miseen  tuntuu  olevan  lähellä  nollaa.  Osa  poliiti-‐
koista  menee  siis  valmistelijoiden  selän  taakse:  
”Kuullaan  ensin  mitä  valmistelijat  esittävät.”    

Mutta  eikö  äänestäjien  oikeusturvaan  kuulu  tie-‐
tää  mitä  mieltä  poliitikot  ovat?  Kaavoitusproses-‐
sin  yksi  heikko  kohta  on,  että  emme  tiedä  minkä-‐
laisilla  kaupungin  johdon  ja  johtavien  poliitikoi-‐
den  antamilla  ohjeilla  kaavoituksen  valmistelijat  
työtään  tekevät.  

   Kaupunkiympäristön  toimialalle  tulee  antaa  
tehtäväksi  korvaavien  kohteiden  etsiminen  
pientalojen  rakentamiseen.    

   Nykylinja  on  kestämätön  sekä  nykyisten  
että  tulevien  asukkaiden  näkökulmasta.  

Vuonna  2025  Lammaslammen  kaavoitus  kuu-‐
lemma  etenee.  Huhtikuussa  2025  on  seuraavat  
kunnallisvaalit.  Silloin  viimeistään  on  syytä  var-‐
mistaa  mitä  mieltä  kukin  kunnallisvaaliehdokas  
Lammaslammen  kaavasta  on.  

Teksti  Jarmo  Lounassalo  
Kuvat  Antti  Lumikari  

  
  

 

Rakennusliikkeet  
markkinoivat yhä Pähkinärinnettä  

 luonnonläheisyydellä 
ja palstoilla! 

Miksi keskeisiä vetovomatekijöitä 
halutaan tieten  

tahtoen vaurioittaa? 
 

 

Arvostuksen  
noususta hyötyvät sekä 

pientalojen että  
kerrostalojen asukkaat 

 



  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

Asukkaiden asialla  
– asioiden edellä 

 
 
 
 
 
 
Pähkinärinne-Seura 
Liity seuraamme!  

Viherympäristön  
merkitys  
  

•   Viherympäristössä  
kävellessä  stressita-‐
sot  laskevat  ja  mieli  
rauhoittuu  

•   Liikunta  edistää  ter-‐
veyttä,  mistä  kerto-‐
vat  lukuisat  tutki-‐
mustulokset  

•   Kehon  vastustus-‐
kyky  vahvistuu  luon-‐
nossa  liikkuessa  –  
avainsanat  ovat  
metsäluonto  ja  met-‐

  

Lammaslampi 
 


